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24. 9. 2023 – Kde je Boží láska 
 
1. čtení: Iz 52, 13 – Iz 53, 12 
 
Píseň: NEZ395 – Nám pomoz, Pane milý, tvé slovo správně znát 
  
Základ kázání: Mal 1, 1-4 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

křesťané čtou tzv. „Malé“ proroky jen málokdy. Částečně proto, že 
je křesťanská tradice odsunula na úplný konec Starého Zákona. 
V židovských svatých Písmech totiž všichni proroci následují hned za 
Tórou. Částečně křesťané tyto spisy moc nečtou proto, že mají tendenci 
číst Bibli postupně – od začátku do konce – a tak se k závěrečným 
spisům obvykle prostě „neprokoušou.“ 

Neznalost prorockých spisů – Malých i Velkých – je však i pro 
křesťany velikou škodou. Také proto, že i těch pár známých prorockých 
textů, které křesťané okamžitě vykládají kristovsky, najednou 
v kontextu vlastní doby a spisu mluví o ledasčems, a ledaskom, jiném. 
Také proto, že už ve Starém Zákoně je několik lidí označených termínem 
„mesiáš“ = řecky „kristus.“ Nejnápadněji král Kýros v Iz 45. 

Hlavně však proto, že i oddíly z tzv. „Malých“ proroků jsou znovu a 
znovu překvapivě aktuální. U Malachiáše velmi nápadně hned od 
začátku: Kde je důkaz Boží lásky? Kde je důkaz Boží dobroty – ba už 
existence – jestli v něj máme věřit, nedejbože Ho poslouchat? 

Stejná otázka zní z úst těch deseti, dvaceti procent světových 
„ateistů“ dodnes. Zbylým 80-90% obyvatel světa je odpověď jasná. Však 
se také hlásí k nějakému ze světových náboženství. 

Ale Malachiáš reaguje na stejnou otázku ze strany „věřících!“ Jsou 
to Israelci, kteří nevidí Boží lásku a milost. Je to Boží lid, kdo se ptá: 
„V čem/jak nás, Bože, miluješ?“ (tak přesněji BKR). 

Což jen prohlubuje trvalou aktuálnost svatých Písem. I lidé třeba i 
celý život praktikující náboženství znovu a znovu pochybují. Zejména 
uprostřed utrpení. Tím spíš, když podmaněni dojmem nezaslouženého 
utrpení. A tak nespravedlnosti. Asi jako Jób. Jenže Jób se nikdy neptal po 
Boží lásce. Nikdy nepochyboval o Boží dobrotě, milosti ani bytí. Na rozdíl 
od tolika „věřících,“ kteří prochází utrpením nesrovnatelně menším než 
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Jób. Který přišel o všechny děti. Naráz v jeden okamžik. Který zároveň 
ve stejný okamžik přišel o všechen majetek i služebnictvo 
(„zaměstnance“). A krátce poté jeho tělo zachvátila vážná, odpudivá 
nemoc. 

Jediné, co Jobovi zbylo, byla jeho manželka. Která se na něj po tom 
všem obořila slovy: Ještě trváš na své upřímnosti? Na své integritě? 
Zlořeč Bohu, a zemři! Jaká radost mít za životního partnera takovou 
osobu – zejména v situaci, když jsme přišli o úplně všechno ostatní. 

Ale Jób odvětil: Mluvíš jako nějaká bláhová žena. To máme od 
Boha přijímat jenom dobro? Kdežto věci zlé přijímat nebudeme? 

Stejně „překvapeně“ se však chová většina Israelců ve Starém 
Zákoně: Cože, Bůh na naší nevíru, sobectví, pýchu, sebestřenost, 
bezohlednost, pohanství, zatvrzelost, zlo, lenost, nezájem a další hřích 
odpovídá tvrdě? Děním, které vnímáme jako zlo? Jak je to možné? 

No tak to nás přece nemůže milovat! Láska přece znamená, že ten, 
kdo mě miluje, mě ve všem podporuje! I ve zlu, hříchu, sobectví, pýše, 
zneužívání lidí… 

Kdo mě miluje, ten je tu přece pro můj prospěch! A má dělat, co a 
jak a kdy já chci! Má mi všechno podřídit a přizpůsobit – člověk i Bůh! 

Tak snad vlastně není ani dnes překvapivá otázka Israelců, na níž 
Malachiáš reaguje: Jak nás může Bůh milovat, když svět, věci, situace 
nejsou po našem?! Bůh, děti, partneři, stát i další jsou tady přece od toho, 
abychom se měli dobře! Věříme v Boha přece proto, abychom se měli 
dobře! Ne? 

Jenže i z pohledu „jen“ starozákonního jde o očividné pohanství a 
kacířství. Křesťan pak má úplné utrum. Kde a jak Ježíš Kristus, Boží Syn, 
věřil v Boha pro svůj vlastní prospěch? Co pro sebe získal Boží Syn 
vánočním narozením, služebným životem, snášením tuposti svých 
učedníků a příšernou rádi dnešní první čtení – onu „píseň o trpícím 
služebníkovi.“ Jehož úspěch není v bohatství ani šťastném životě – tím 
méně, pokud za něj považujeme Ježíše. Ale i píseň sama řekne 
v posledním verši: „Tím, že vydal sám sebe na smrt za ostatní – tím, 
získá spravedlnost mnohým.“ Tedy svou smrtí. Kde je, že„všechno dobře 
dopadne?“ Navíc i život tohoto služebníka je prostoupen utrpením, 
bolestí, posměchem, zlem – pro dobro ostatních. Zejména těch, kteří ho 
zneužívají, posmívají se mu, oškliví si ho, mají ho za „prokletého.“ 
V Ježíšovi opět ještě o něco nápadněji, než v prorocích a apoštolech. 
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Tak i Malachiáš otevírá zcela zásadní otázku: Jak poznáme, kdo je 
Bohem milovaný, vyvolený – a kdo ne? 

Většina křesťanů správně odpovídá: Není jak v tomto životě 
poznat Boží vyvolení. Podívejte se „třeba“ na život Ježíše Krista. Kdo už 
byl vyvolenější? 

Ledaže bychom úplně převrátili vlastní vnímání a kritéria 
úspěchu, Božího vyvolení a Boží lásky. Ledaže bychom si přiznali, že 
Ježíš přece nepřišel za spravedlivými. Místo toho trávil většinu času 
s celníky, prostitutkami, malomocnými, posedlými a dalšími „hříšníky“ – 
včetně svých věčně špatně chápajících učedníků i farizeů a zákoníků. A 
proroci dělali to samé – někdy i horší. 

Tak i Malachiáš „jde na věc“ jinak: Místo opětovného opakování 
Božího dobra, které je přece právě v dějinách Božího lidu snad očividné 
a tisíckrát v Bibli vyprávěné, zcela změní perspektivu: Tak se podívejte 
na Edómce. Tedy na potomky Ezaua. Copak Ezau nebyl také synem 
Jákoba – Israele? A jak to dopadlo s Ezauem i Edómem? 

A to přitom Ezauovi potomci nepatří do Božího lidu! Tak mocný je 
Bůh, že dosáhne i za hranice prostoru „svého“ lidu a „své“ Zaslíbené 
země! To je ve starověku nepřípustné rouhání a hereze – každý bůh má 
svůj prostor a svůj národ, a do prostorů ostatních se neplete, pokud jeho 

národ nevyrazí do útočné války! 
Tak proč pochybujete o Boží lásce? Není to náhodou proto, že o ní 

máte své představy – které vyvrací už život proroků? Stejně jako Ježíše 
Krista? Není to náhodou tak, že problém není na Boží straně, ale na 
straně lidské? 

Vždyť i to dokládá i ten Edóm: Měli pocit, že zbořené si prostě 
znovu postaví. A všechno bude „jako dřív.“ Ačkoli ono „jako dřív“ 
skončilo v troskách. Zas a znova. 

Tak i Hospodin praví: „Jen ať si staví. A já jim to zase zbořím. Když 
dokážu hory měnit v poušť. Dědictví a města ve step pro šakaly. Co 
zmůžou výrobky lidských rukou? Výplody lidské mysli i úst?“ 

Tím vším ale míří Malachiáš v první řadě na Israelce, kteří se ptají 
po Boží lásce. Jak to, že nevidíte, že vaše situace je vlastně stejná? Proč 
máte dojem, že zničení Israele Asyřany a Babylóňany bylo vinou 
špatných ekonomických, politických a válečných rozhodnutí? Proč 
myslíte, že váš exil v Babylónu a takřka vyhubení samařského židovství 
byly způsobeny stejně? Proč věříte, že s vaším hříchem před Bohem a 
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náboženským pokrytectvím, zradou a modlosložbou to vše nic 
společného nemá? 

Copak Israelci na poušti nezažívali stejné? Nebo v Egyptě? Nebo vy 
nyní pod nadvládou perskou? 

A hlavně: Jak to, že v tom všem nevidíte Boží lásku, milost, 
záchranu? Copak neznáte izaiášovu píseň o trpícím služebníku? Copak si 
nepamatujete ostatní proroky? Nebo alespoň toho Mojžíše? Opravdu 
věříte, že to vy jste nakonec ty situace zachránili? Pak jste pohané jako i 
ti Edómci. A i vaše bude Hospodin zase znovu bořit. Jako nakonec zbořil 
i druhý chrám v r. 70 po Kr. 

Proto nevidíte Boží lásku. Protože chcete vidět úspěch své (a 
obecně lidské) chytrosti, síly svých paží, triumf svého lidství. Chytrosti a 
dobrého managementu. Převráceně vnímáte dobro raději jako vítězství 
lidství, a zlo i utrpení jako důkaz Boží slabosti a nebytí a nelásky. Ačkoli 
opak je pravdou. 

Proto je takové vnímání, taková víra, „jenom“ pýchou. A pýcha je 
prvním projevem hříchu. Místo abyste všechny ty opakované a 
nevysvětlitelné záchrany a dobra správně vyznávali jako Boží spásu, 
pomoc, blízkost a lásku. A naopak zlo a utrpení jako následek lidského, 
tak často už vlastního, hříchu, tvrdošíjnosti, zatvrzelosti. 

Jak k tomu Israelce zvali již pět, šest století ostatní proroci před 
Malachiášem. Jak to i svatá Písma opakují pořád dokola: „Nezmocnili se 
země svým mečem, vítězství jim nedobyla jejich paže. Nýbrž tvá pravice, 
Hospodine, tvoje paže – a světlo tvé tváře, neboť jsi v nich našel zalíbení. 
Jenom ty jsi Král, Bože! Rozhodni, a Jákob bude spasen.“ (Ž 44, 4-5) 

Protože když Bůh rozhodne, nikdo jeho spásu nepřekazí. Ale také 
naopak: Když se Bůh nerozhodne pro spásu, pak se „nadarmo namáhají 
stavitelé.“ Jak obojí právě Israelci a Židé odrážejí a dosvědčují skoro 
čtyři tisíce let. 

Uprostřed stejně dlouho trvajícímu útlaku, pronásledování a 
snahám o vyvraždění. 

Jak může někdo nevidět Boží lásku? 
Amen. 

 
Píseň: NEZ687 – Pán Bůh je láska 
 


